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akik segítenek – Madarász Ildikó

Tóth Erika

Új, tetszetős, minden igényt kielégítő, akadálymentes

épület áll a Szencről Zonctorony felé vezető út keresz-

teződésében. Tavaly ősz óta ez ad otthont a Nefelejcs

Ház klienseinek: a halmozott fogyatékossággal élő

gyermekeknek és fiataloknak. Elkészülte Madarász Il-

dikó igazgató szívós, kitartó, minden nehézséget leküz-

dő fáradozásának köszönhető, mint ahogyan az ő nevé-

hez fűződik a nappali intézménynek szülőfalujában,

Zonctoronyban történt, tizennyolc évvel ezelőtti létre-

hozása is. Az alábbiakban az ő életútját ismerhetik meg.

– Nagyon szép gyermekkorom volt. Szüleim három

gyereket neveltek, én vagyok a legidősebb. Édesanyám,

hál’ istennek, még él, nyolcvanhét éves. Ha hazamen-

tünk, meleg étel, meleg családi légkör várt. Szorgalmas

emberek voltak; az állandó igyekezet, hajtóerő a gének-

ben van, öröklődik. Édesapám mindig segített mások-

nak, bár a szocializmusban még nem volt divat az aján-

dékozás. Mindenki előtt nyitva állt az ajtónk, sokan

megfordultak nálunk. Esténként mindig jött valaki a ro-

konságból vagy édesapám barátja, elbeszélgettek. A gye-

rek látja a mások iránti tiszteletet. Ez most nincs. Akko-

riban szerényebben éltek az emberek, de szorosabb kap-

csolat volt közöttük, több közük volt egymáshoz. A Ne-

felejcs Házhoz hasonló intézmények nem voltak, de a

segítőkészséget láttam otthon. Szépen gondoskodtak a

nagyszülőkről, és ugyanezt látták tőlem a gyerekeim,

amikor a férjem szüleit ápoltuk. Azt adom tovább, amit

én is a szüleimtől kaptam.

Milyen előzmények után valósította meg a Nefelejcset?

A zonci kisiskolában kezdtem és Szencen fejeztem be

a magyar alapiskolát, majd a vegyészeti szakközépisko-

lában érettségiztem Pozsonyban. Az SZTA Biológiai

Intézetének laboratóriumában, később az Agrokémiai

Kutatóintézet analitikai osztályán dolgoztam. Fiatalon

férjhez mentem, és az idősebbik lányom születése után

már gondot okozott a Pozsonyba való utazás. Szencen

gabonafelvásárló központot hoztak létre, kineveztek a

laboratórium vezetőjének, és nekem kellett az egészet

berendeznem. Három évig dolgoztam ott, de a kisebbik

lányom születését követően már nem mentem vissza,

mert gabonafelvásárláskor nagy anyagi felelősség hárult

a laboratóriumra, és mások nyerészkedését nem akartam

fedezni. Szép éveket töltöttem otthon a gyerekekkel.

„Azt adom tovább, 
amit én is a szüleimtől kaptam”
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Aztán az SZTA pozsonyivánkai biológiai intézetében

találtam technikusi munkát. Nagyon szép kutatásokat

végeztünk. A tavaszi szünetben megmutattam egykori

munkahelyemet az egyik unokámnak, nagy szeretettel

fogadtak. Munka mellett a faluban helyi, Szencen járási

és kerületi képviselő voltam sokáig, és a szociális és

egészségügyi bizottságban dolgoztam. Akkoriban együtt

volt a két terület. Szerintem nem is lehet őket elválasz-

tani, hiszen nagyon sokan éppen az egészségi állapotuk

miatt szorulnak szociális támogatásra. Az intézmé-

nyünkben is sok egészségügyi munkát végzünk, anélkül

nem is létezhetnénk. Állandó a küzdelem a Szociális

Biztosítóval, ugyanis nem téríti a rehabilitációt és más

tevékenységeket. De egy kicsit előreszaladtam. Mikor

1989 után megalakultak a körzeti hivatalok, Németh

Zoltán, a szenci körzeti hivatal akkori vezetője hívott a

szociális osztály munkatársának, ugyanis kevés volt a

szakember. Bár az intézetben végzett munkát is nagyon

szerettem, váltottam. Sokan ismertek, mert a rokkantság

elbírálását is végző szociális bizottság elnöke voltam.

Mindig igyekeztem segíteni az embereknek, olyanok-

nak, akiknek a diagnózis alapján esetleg nem ítélték meg

a rokkantságit. Mi figyelembe vettük az állapotukat, kö-

rülményeiket, hogy bírják-e végezni a munkájukat. So-

kaknak adtam tanácsot. Érezték, hogy őszintén akarok

segíteni. A szociális osztályon a gyerekek ügyeivel fog-

lalkoztam. Egyre több szülő fordult hozzám, útbaigazí-

tottam őket, milyen juttatásokra jogosultak. Látogattam

is a családokat. A fordulat után még nem volt köztudott,

hogy sok sérült gyermeket otthon gondoznak. Az em-

berek azt hitték, hogy intézetekben élnek. Az anya épp-

úgy be volt zárva a lakásba, mint a gyermek. A szülők

nagyon magukra voltak hagyva. Kaptak bizonyos pénz-

összeget, de éppolyan sérültek voltak, mint a gyermeke-

ik. Ezt látva, egyik kolléganőm segítségével létrehoztam

a szociális osztály mellett egy

klubot olyan szülőknek,

akiknek sérült gyerekeik

vannak. Így kezdődött. Még

pecsétünk is volt. Gyermek-

napra összehívtunk tizenhét

családot, félve jöttek el vagy

tizenöten. Erről szól az első

bejegyzés a krónikánkban.

Egy ismerősöm közbenjárá-

sára a Szlovák Biztosító tá-

mogatott egy egyhetes pös-

tyéni rehabilitációt, amelyre

húsz családot tudtunk elvin-

ni. Nagyon jó volt, a szülők

összebarátkoztak. 

Akkoriban a fogyatékosság-

ról még nem illett annyit be-

szélni, mint manapság.

Furcsán is néztek rám. De

nem hátráltam meg. Lehet,

hogy a hátam mögött kigúnyoltak, hogy mit akarok.

Mások a folyosón cigarettáztak, szórakoztak, én meg a

munka mellett még ezzel is foglalkoztam. 1992-ben –

az Európai Unióban kezdték felkarolni a sérültek ügyét –

a német Lebenshilfe szervezet (itthoni megfelelője a

Mentálisan Sérülteket Segítő Társulás) féléves tovább-

képzést tartott Szlovákiában, a nem állami szociális in-

tézmények vezetését lehetett rajta megtanulni. Ilyesmi

nálunk akkor még nem létezett, de jelentkeztem. Be-

kapcsolódott az oktatási és szociális ügyi minisztérium

is, a tanfolyam elvégzéséről oklevelet kaptunk. Szá-

momra nagyon hasznosnak bizonyult. A tolmács sok-

szor a segítségemet kérte, mert nem ismerte a szakkife-

jezéseket. A továbbképzés után a Szlovák Biztosítótól

felajánlották, hogy egy évig egymillió koronával támo-

gatnának, ha létrehozunk egy nem állami intézményt.

Elégedettek voltak azzal, ahogyan elszámoltunk a pös-

tyéni rehabilitációra kapott adománnyal. Megbeszéltem

a családommal, segítséget ígértek, aztán 1995-ben – fel-

adva a munkahelyemet – belevágtam. Azóta is folyama-

tosan segítik a munkámat. Kezdetben nagyon nehéz

volt az emberekkel elfogadtatni valami újat. Még min-

dig erősen tartotta magát az a vélekedés, hogy sérült

gyermeknek intézetben a helye. Amikor induláskor

Zonctoronyban megkaptuk az óvoda kihasználatlan he-

Madarász Ildikó (jobbról a második) munkatársai és védencei körében
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lyiségeit, az egyik tanfelügyelőnő megkérdezte tőlem,

hogy milyen kerítéssel fogjuk elválasztani egymástól az

egészséges és a sérült gyerekeket. De szerencsére min-

dig akadt, aki mellénk állt. A szülőket is bevonva aka-

dálymentesítettük az épületet, a mellékhelyiségeket a

klienseink igényeihez igazítottuk. Amikor vegyészként

dolgoztam, fontos volt a pontosság, az elemzés. Ezek a

tulajdonságaim jól jönnek ebben a sokrétű munkában is.

Igyekszem a munkatársaimtól is megkövetelni a pon-

tosságot, megbízhatóságot. Fontos, hogy az emberek bi-

zalommal legyenek irántunk. A médiában gyakran hal-

lani a pénzadományok nem rendeltetésszerű felhaszná-

lásáról. Az ilyesmi rossz fényt vet azokra is, akik becsü-

letesek. Mi mindig pontosan elszámolunk az adomá-

nyokkal. Támogatóink eljönnek megnézni bennünket,

látják, hogy jó helyre került a pénzük, és legközelebb

megint szívesen adakoznak. 

Milyen elképzelésekkel hozta létre a klubot?

Nappali intézményre gondoltam olyan halmozottan

sérült gyerekek és fiatalok számára, akiket családban ne-

velnek. Nem »megőrzőhely« akartunk lenni, hanem

komplex ellátást szerettünk volna nyújtani számukra.

Fokozatosan kialakítottam egy szakembergárdát, külön-

féle eszközöket szereztünk be, és folyamatosan bővítjük

a felszerelést.

Meg kellett vívnia a harcát a hivatalokkal, megtanulni a

törvényeket, előírásokat.

A szociális hivatalban ismertem a törvényeket, de újak

jöttek hozzájuk, hiszen egy intézmény vezetése nagyon

különbözik a hivatali munkától. Alkalmazottaim voltak,

ez újabb és újabb kötelezettségekkel járt. Kezdetben

semmilyen állami támogatásban nem részesültünk, mi

voltunk az első fecske. A Doprastav igazgatója támoga-

tott bennünket pénzzel, kerekes székekkel. 

Mi a titka annak, hogy sikeres legyen valaki a szponzo-

roknál?

Nincs rá egységes recept. Talán a legfontosabb, hogy

tényszerűen vázoljuk fel, mire van szükségük a sérültek-

nek. Elmondjuk, hogy az egészség törékeny valami,

mindenkit érhet baj. Egészségesből pillanatok alatt sé-

rült válhat. A másik dolog, hogy már ismernek. Az új

pályázatoknál referenciákra van szükség, utánanéznek,

hogy milyen eredménnyel vettünk részt a korábbiakban,

hogyan használtuk fel a kapott pénzt, mennyire átlátha-

tóan számoltunk el vele. Vigyáznunk kell, hogy a rólunk

kialakult kedvező képet el ne rontsuk. Fontos a megjele-

nés, nem szabad irreális dolgokat kérni, és a kis ajándé-

kokat is meg kell becsülni. 

Kudarcok is érték?

Előfordul, hogy valakinek volna miből, mégsem ad.

Máskor meg fáj a szívem, mert olyan adakozik, akinek

magának is kevés van. A nyilvános gyűjtésnek nem va-

gyok híve, nem szerveztünk ilyet. Viszont előfordult,

hogy visszaéltek a nevünkkel, mintha nekünk gyűjtöttek

volna. Olyan alapítvány is volt a magasabb körökből,

amely kihasznált bennünket. Külföldön ránk hivatkoz-

tak mint jól működő intézményre, és miközben a saját

embereiket küldték külföldi tanulmányutakra, támoga-

tást nem kaptunk tőlük; nagy pénzek foroghattak. Meg-

történt, hogy nagy, nemzetközi pályázathoz együttmű-

ködési szerződést kötöttünk. Sokan profitáltak belőle,

nekünk nem jutott semmi. Ezeket a rossz emlékeket

igyekszem elfelejteni.

Miért fogott bele nyugdíjasként építkezésbe? Két évig

tartott. 

Sajnos, tizenhat év múltán petíciót írtak ellenünk a

faluban, hogy elfoglaljuk az óvodát az »egészséges« gye-

rekek elől. Pedig csak haszna volt belőlünk a falunak:

nevet adtunk neki, beruháztunk az épületbe, bérleti dí-

jat fizettünk érte. Tenni kellett valamit, nem hagyhat-

tam cserben a szülőket, és az alkalmazottakat sem.

Most már a Nefelejcs Szencen van, nem Zoncon. Saj-

nos, vannak rosszindulatú emberek. Pedig mindenki

láthatja, mennyit dolgozunk: sokszor későig világítunk,

annyi a munka. Mindezt csak a családom támogatásával

tudom végezni. Szükség van biztos családi háttérre, és

ezt a férjemtől, lányaimtól megkapom. Kell az az érzés,

hogy az embert a párja mindenben támogatja. Ő is so-

kat dolgozott ingyen ezen az épületen. A gyermekorvos

és gyógyszerész lányom ismeretségi körében is sokan

pártfogolnak bennünket. Bizonyos esetben az ember-

nek kockáztatnia kell. Hál’ istennek, sikerült. 

Ehhez a munkához rengeteg energiára van szükség.

Amennyit kivesz az emberből, annyit ad is. A befekte-

tett energia visszajön. Energiával termelem a követke-

zőt. Kell hozzá erő, de hál’ istennek, még bírom. Jó érzés,

hogy segíthettem; feltölt, erőt ad, ha látom a gyerekek és

a szülők örömét. Ha idehoznak egy nagyon súlyos álla-

potban levő gyereket, és sikerül nála valami eredményt

elérni; mindenkiben találunk valamit, amiért érdemes

vele foglalkozni. Mindenkinek persze nem lehet a ked-

vére tenni, de igyekszem jól és igazságosan végezni a

dolgom. Negyvenkét tagja van a társulásnak, harminchat

gyermek veszi igénybe a szociális szolgáltatásunkat.

Ilyen tempóban már nem lehet sokáig húzni. Keresem

az utódom, most tanítok be egy fiatalembert. Nem

könnyű munka. Meg kell szerezni a pénzt, és elszámol-

ni vele. Megbízható embernek kell állnia az intézmény

élén, hogy továbbra is elismerjenek bennünket, ne essen

csorba a hírünkön. A becsületesség, segítőkészség és a

hit is segít ebben.
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